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ایران  غیرمستقیم  کرات  مذا پنجم  دور 
هشدارهای  با  حالی  در  رم،  در  آمریکا  و 
و  تل آویو  و  واشنگتن  به  تهران  صریح 
برگزار  عمانی  میانجی  جدید  پیشنهادهای 
که سایه تحریم های جدید و تهدیدات  شد 
به  دستیابی  چشم انداز  اسرائیل،  نظامی 
توافقی پایدار را با چالش های جدی مواجه 
لرزان  گام های  کرده است و جهان نظاره گر 
کرات  مذا پنجم  است.دور  دیپلماسی 
غیرمستقیم ایران و ایالات متحده در حالی 
که  شد  برگزار  ایتالیا،  پایتخت  رم،  شهر  در 
آخرین پیام سیدعباس عراقچی، وزیر امور 
کشورمان، در شبکه ایکس پیش از  خارجه 
برگزاری این دور، هشداری صریح و شفاف به 
استیو ویتکاف، نماینده ویژه رئیس جمهور 
کره کننده ارشد  آمریکا در امور خاورمیانه و مذا
این کشور بود.عراقچی صبح جمعه نوشت: 
معادله  توافق،  به  دستیابی  مسیر  »یافتن 
پیچیده ای نیست؛ سلاح هسته ای صفر = 
توافق داریم و غنی سازی صفر = توافقی در کار 
کید  نیست«. وزیر امور خارجه همچنین تأ

کرد که »زمان تصمیم گیری فرارسیده است.«

ایده های جدید میانجی روی میز
در  که  ایرانی  کره کننده  مذا هیأت 
گرگ ومیش تداوم مواضع  فضای پرابهام و 

کشانده شدن  غیرسازنده طرف آمریکایی و 
کراتی به رسانه های غربی وارد  موضوعات مذا
پایتخت ایتالیا شده بودند، در حالی پس از 
سه ساعت محل اقامت سفیر عمان در رم را 
کره کننده ارشد  ترک کردند که عدم حضور مذا
کرات  آمریکایی در ساعت پایانی این دور از مذا
کرات در  کیفیت مذا با  رابطه  را در  ابهاماتی 

اذهان و رسانه ها ایجاد کرده بود.
این در حالی است که وزیر امور خارجه که به 
کرات  سیاق چهار دور پیشین، پس از پایان مذا
دور  می شود،  حاضر  خبرنگاران  جمع  در 
کرات«  پنج را »یکی از حرفه ای ترین ادوار مذا
توصیف کرد و گفت: »وزیر امور خارجه محترم 
عمان، در این دور تلاش کردند راهکارهایی را 
برای رفع موانع موجود و دستیابی به پیشرفت 
کنند. روی ایده های مختلفی بحث  معرفی 
شد. ایشان پیشنهاداتی داشتند که قرار شد 
کارشناسی بیشتری از سوی دو  بررسی های 
پایتخت ها  به  و  انجام شود  آنها  روی  طرف 
گردد، بدون اینکه فعلاً هیچ تعهدی  منتقل 

برای هیچ یک از طرفین ایجاد شود.«
بقایی،  اسماعیل  اساس،  همین  بر 
شبکه  در  نیز  خارجه،  وزارت  سخنگوی 
اجتماعی ایکس نوشت: »وزیر خارجه عمان 
ایده هایی  و  راهکارها  موانع،  از  عبور  برای 
پیشنهاد کرده بود که رئوس و محورهای آنها 

گرفت. قرار شد  در این دور مورد بررسی قرار 
به موازات بررسی بیشتر در پایتخت ها، وزیر 
ایده های  جزئیات  روی  کار  عمان  خارجه 
پیشنهادی را ادامه داده و برای بررسی های 
تکمیلی در اختیار دو طرف قرار دهد. زمان و 
کرات متعاقباً تعیین و  مکان دور بعدی مذا

اعلام خواهد شد.«
بدر بن حمد بوسعیدی، وزیر امور خارجه 
عمان، نیز در پایان این دور در حساب ایکس 
کرات ایران  خود نوشت: »پنجمین دور مذا
و آمریکا در رم با پیشرفت هایی هرچند نه 
که در  قطعی به پایان رسید. ما امیدواریم 
روزهای آینده مسائل باقی مانده روشن شود 
تا بتوانیم به سمت هدف مشترک دستیابی 
به یک توافق پایدار و شرافتمندانه پیش 

برویم.«
یک مقام آمریکایی نیز پس از پایان دور 
کرات  »مذا داشت:  اظهار  کرات  مذا پنجم 
همچنان سازنده است و پیشرفت بیشتری 
کارهایی باقی مانده  حاصل شد، اما هنوز 
با  گفت وگوها  که  افزود  مقام  این  است.« 
حضور استیو ویتکاف، فرستاده ویژه آمریکا 
از دو ساعت به  امور خاورمیانه، بیش  در 
ایالات  خارجه  امور  وزارت  انجامید.  طول 
ایران  با  کرات  »مذا کرد:  اعلام  نیز  متحده 
همچنان سازنده است، ما پیشرفت بیشتری 

مانده  باقی  کارهایی  هنوز  اما  داشته ایم، 
است. هر دو طرف توافق کردند که در آینده 
شرکای  از  ما  کنند.  دیدار  دوباره  نزدیک 
عمانی مان برای تسهیل گری مستمرشان 

سپاسگزاریم.«

روزهایی سرنوشت ساز
وجود  با  رم،  کرات  مذا پنجم  دور   
در  همچنان  محدود،  پیشرفت های 
سایه اختلافات عمیق بر سر غنی سازی و 
تهدیدات خارجی به ویژه از سوی اسرائیل 
عمان  جدید  پیشنهادهای  دارد.  قرار 
می تواند روزنه ای برای پیشرفت باشد، اما 
کرات به تصمیم گیری شجاعانه  موفقیت مذا
آمریکا،  به ویژه  طرفین،  انعطاف پذیری  و 
تحریمی  فشارهای  ادامه  دارد.  بستگی 
دیپلماسی  نه تنها  نظامی  تهدیدهای  و 
تشدید  خطر  بلکه  می کند،  تضعیف  را 
می دهد.  افزایش  را  منطقه ای  تنش های 
کید بر حقوق خود و هشدار نسبت  ایران با تأ
نشان  خصمانه،  اقدامات  پیامدهای  به 
که آماده تلافی در برابر هرگونه  داده است 
مسیر  همچنان  اما  است،  ماجراجویی 
دیپلماسی را باز نگه داشته است. روزهای 
این  سرنوشت  شدن  روشن  برای  آینده 

کرات حیاتی خواهد بود. مذا

رئیس مرکز اطلاعات مالی با بیان اینکه این مرکز مسئول 
رسمی و قانونی رسیدگی به پرونده ایران در FATF است، گفت: 
 CFT این ۱۰ سالی که پرونده رسیدگی به دو معاهده پالرمو و

معطل شد، هزینه های زیادی به کشور تحمیل کرد.
از دو لایحه پیش نیاز عضویت ایران در گروه ویژه اقدام مالی، 
تنها کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم )سی اف تی( در 
نوبت بررسی در صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار 
دارد و الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته 

)پالرمو( به تازگی با تأیید مجمع تبدیل به قانون شده است.
کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم موسوم به سی اف 
تی )CFT( یک کنوانسیون بین المللی است که در سال ۱۹۹۹ 
به منظور مقابله با تأمین مالی تروریسم توسط سازمان ملل 
متحد تصویب شده است. تصویب این لایحه ازجمله شرایط 
حذف دائم ایران از لیست سیاه FATF یا گروه ویژه اقدام مالی 

علیه پولشویی است.
کنوانسیون  دو  این  در  ایران  عضویت  اهمیت  درباره 
به  مالی،  اطلاعات  مرکز  رئیس  خانی،  هادی  با  بین المللی 
گفت وگو نشستیم؛ وی امیدوار است که لایحه دوم نیز سریع تر 
در مجمع به تصویب برسد تا موانع از مسیر عضویت ایران در 

گروه ویژه اقدام مالی برداشته شود.
خانی گفت: موضوع پالرمو و سی اف تی همزمان در مجمع 
مختلف  طیف های  حضور  با  نظام  مصلحت  تشخیص 
و  سیاسی  امنیتی  موضوعات،  در  نخبگانی  و  کارشناسی 
اقتصادی به بحث گذاشته شد؛ ساعت ها جلسه کارشناسی در 
این موضوع در مجمع تشخیص برگزار و بند به بند، خط به خط 
و کلمه به کلمه کنوانسیون های پالرمو و سی اف تی در ابعاد فنی، 
حقوقی، سیاست داخلی و خارجی به بحث گذاشته شد و در 
نهایت در جلسات مشترک کمیسیون های مجمع به تصویب 
رسید.وی با بیان اینکه فقط لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
سی اف تی و رأی گیری آن در صحن مجمع باقی مانده است تا 
در صحن مجمع طرح و ابهامات مطرح و پاسخ به سؤالات داده 
شود، ابراز امیدواری کرد که این لایحه نیز در مجمع به زودی به 

سرانجام برسد.

پذیرش CFT و پالرمو مسیر اقدامات تقابلی FATF را 
تسهیل می کند

گروه  کرد: از سال ۱۹۹۸  کید  رئیس مرکز اطلاعات مالی تأ
گر به این  ویژه اقدام مالی مرتب به ما اعلام کرده و می کند که ا
علیه  تقابلی  اقدامات  تعدیل  شوید،  ملحق  کنوانسیون  دو 
ایران قابل تصمیم گیری است یعنی می توانیم با پذیرش این دو 
کنوانسیون دامنه وسیعی از پیگیری ها برای تعدیل اقدامات 

تقابلی اف ای تی اف علیه کشور را داشته باشیم.

خانی اظهار داشت: تصویب این دو کنوانسیون کمک می کند 
تا مسیر خروج ما از لیست کشورهای پر خطر تسهیل شود؛ البته 
بارها گفته ام برای اینکه از لیست کشورهای پر خطر پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم در اف ای تی اف خارج شویم، شرط لازم آن 
پذیرش این دو کنوانسیون و شرط کافی آن انجام کامل برنامه 
اقدام است؛ اما چرا این دو کنوانسیون اهمیت می یابد؟ چون با 
پذیرش این دو کنوانسیون، مسیر تعلیق اقدامات تقابلی برای 

ما هموار می شود.
گامی بلند در  کنوانسیون CFT را  کشور به  خانی پیوستن 
دستیابی به مزایایی چون مشروعیت بخشی بین المللی، کاهش 
فشارهای سیاسی و تحریمی، تسهیل تعاملات اقتصادی و بانکی 
با دنیا، ارتقای موقعیت دیپلماتیک و چانه زنی کشور در پیگیری 
منافع ملی، بهبود اعتبار و ریسک شهرت کشور و افزایش اعتماد 

سرمایه گذاران خارجی و … عنوان کرد.
کشورهایی نظیر افغانستان، عراق،  کرد: تا کنون  وی اعلام 
کستان، سوریه، سودان جنوبی که درگیر پدیده شوم تروریسم  پا
هستند و یا کشورهایی نظیر چین، روسیه، کوبا، ونزوئلا و ویتنام 
کشورهای همسایه  با مواضع مستقل در برابر آمریکا و حتی 

ایران نظیر عربستان، قطر، کویت، امارات، عمان، ترکیه و … این 
کنوانسیون را پذیرفته اند و اینکه ایران در کنار کشورهایی نظیر 
چاد و سومالی و بروندی و اریتره و توالو در بین ۱۹۰ کشور پذیرنده 
این کنوانسیون با وجود هزینه های قابل توجه وارده به کشور از 

محل اقدامات تروریستی قرار ندارد، محل بحث است.
دبیر شورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی و 
تامین مالی ترویسم مشروط پذیرفتن برخی مواد کنوانسیون های 
سازمان ملل متحد را امری رایج در بین کشورها عنوان و اعلام 
گر این شرایط را کشور دیگری نپذیرد بین دو کشور معاهده  کرد: ا
جاری نمی شود و البته همه اینها به میزان پیگیری وزارت امور 
خارجه برمی گردد تا بتواند با گفت وگو با کشورهایی که به شروط ما 
معترض هستند، تعدادشان کاهش یابد تا معاهده با کشورهای 

بیشتری در جریان باشد.

۱۰ سال است به بهانه نگرانی از آینده، پرونده الحاق ایران 
به کنوانسیون ها را معطل گذاشته اند

وی ادامه داد: از سوی دیگر از مخالفان خواهش کردیم برای 
مباحثی که مطرح می کنند سند رسمی ارائه کنند؛ اینکه صرفا 
نگرانی های خود و ترس از آینده را مطرح کنیم، سبب شده تا 
۱۰ سال این پرونده معطل بماند البته پرونده ما با اف ای تی اف 
سابقه ای حدوداً ۲۰ ساله دارد؛ بنابراین نمی شود گفت به صرف 
اینکه نگرانیم، کل پرونده را کنار بگذاریم؛ این کار نشدنی است 
اینها معاهده های بین المللی است و باید مدیریت کنیم در غیراین 

صورت برای ما هزینه ساز می شوند کما اینکه هزینه ایجاد کرده اند.

مخالفت برخی نماینده های مجلس با کنوانسیون ها از روی 
گاهی است ناآ

خانی درباره مواردی که برخی نمایندگان مجلس در مخالفت 
کید کرد: مطرح می کنند، تأ

 این مخالفت ها را از روی دغدغه و دلسوزی می دانم اما بیش 
گاهی و عدم اشراف علمی و تخصصی به کنه  از هر چیز ناشی از ناآ
گر مخالفان در فضای کارشناسی مستندات را  موضوع است؛ ا

بررسی کنند نگرانی شان مرتفع می شود.

رئیس سازمان انرژی اتمی:

 کسی نمی تواند به ما بگوید کدام مسیر را باید برویم
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت که جمهوری اسلامی و ملت ایران براساس 
اهداف و منافع خود جایگاه و راه خود را انتخاب می کنند و کسی نمی تواند به ما 

بگوید کدام مسیر را باید برویم.
 »محمد اسلامی« در مراسم بزرگداشت سالگرد شهدای خدمت و شهید میدان، 
»حسین امیرعبداللهیان« گفت: صبوری و تحمل شهید امیرعبداللهیان زبانزد 

بود و به معنای واقعی قول و فعل ایشان یکی  بود.
 وی افزود: در مقطعی که با تهاجم سنگین در منطقه مواجه شدیم نیازمند 
رویکرد و عملکرد آقای امیرعبداللهیان بودیم و این تجربه موفقی بود که از خود 
به جای گذاشت. او میدان و دیپلماسی و رسانه را همگرا کرد تا پیام و منویات یک 
ملت را پیش ببرند. کسی نمی تواند این دستاوردهای آقای امیرعبداللهیان را 
نقض کند. برخی سعی می کنند همیشه این دستاوردها را به حاشیه ببرند، اما 

اصل کار ایشان برای همه روشن است.
کید بر اینکه »ما براساس اهداف و منافع ملی مان حرکت   وی  در ادامه با تأ
گر مسائل مربوط به شرایط اقتصادی در داخل  می کنیم« اظهار کرد: امروز ا
کشور نبود، باور عمومی ما در کل جامعه معطوف می شد به جایگاه ایران در 
علوم و فنون صنایع که توانستیم به تنهایی با وجود این همه مزاحمت، جایگاه 
عالی داشته باشد و در این رابطه صنعت هسته ای نمونه این توفیقات است. 
امروز هم تراز کشورهای پیشرفته که میلیون ها دلار سرمایه گذاری کرده ند در 

جایگاه خوبی هستیم و این مسیر و راه حذف شدنی نیست.

وزیر نفت: 
ارقام قابل ملاحظه از موارد قاچاق سوخت شناسایی 

شده
وزیر نفت با اشاره به راه اندازی »سامانه کاشف« بیان کرد: در نخستین اقدام، 
با به کارگیری هوش مصنوعی و تطابق دادن بارنامه هایی که صادر می شود و 
میزان مصارف سوخت، توانستند جاهایی را با ارقام و اعداد قابل ملاحظه 
شناسایی کنند که عملا قاچاق سوخت در آنجا انجام می شد؛ این موارد در حوزه 

قضایی در دست پیگیری است.
ک نژاد درباره اینکه پیگیری مسئله قاچاق سوخت که چندی پیش   محسن پا
مطرح شد از سوی وزارت نفت چگونه انجام شده است، گفت: موضوع مربوط 
به گذشته های دور است. سال هاست این اتفاق می افتد اما همکاران ما در 
بخش های ذیربط در وزارت نفت با همکاری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و 
وزارت ارتباطات توانستند حرکت هایی را انجام دهند و برنامه هایی در حوزه 
هوشمندسازی چگونگی تحویل سوخت به ویژه در حوزه حمل ونقل داشته 

باشند.
کید کرد: این فرایند ادامه دارد. ما راهی جزء هوشمندسازی فرایند تحویل    وی تأ
سوخت نداریم که به این ترتیب بتوانیم کنترل کنیم تا ببینیم در کدام بخش ها 

اتفاق نامبارک قاچاق سوخت در حال انجام است.
ک نژاد درباره اینکه آیا میزان قاچاق سوخت با کشف های اخیر کاهش پیدا   پا

کرده است، عنوان کرد: هنوز اعداد و ارقام قطعی اعلام نشده است.
وی درباره اینکه گفته شد قاچاق سوخت از چاه تا جایگاه در حال انجام است، 
گفت: وقتی از چاه صحبت می کنیم، یعنی نفت خامی که قابلیت قاچاق ندارد. 
وقتی صحبت از ساختارهایی که اصطلاحاً واحدهای تولیدی به آنها گفته 
می شود می کنیم، اینها نفت خام هستند؛ خود نفت خام که قابلیت قاچاق 

ندارد.
 وزیر نفت بیان کرد: آنچه قابلیت قاچاق دارد برخی از فراورده ها است که به دلیل 
تفاوت قیمت فاحشی که هست، بین آنچه در داخل کشور عرضه می شود و آنچه 
در کشورهای همسایه قابلیت خرید و فروش دارد، باعث شده که مقداری در 
آن زمینه قاچاق وجود داشته باشد؛ فرایند در دست بررسی است، به نتیجه که 

رسید قطعا اعلام عمومی می کنیم.

به مناسبت سالروز آزادی خرمشهر
سخنگوی دولت: در برابر جنگ روایت ها، تحریم ها و 

تهدیدها ایستاده ایم
کید بر اینکه سوم خرداد )سالروز آزادسازی خرمشهر( یک  سخنگوی دولت با تأ
عهد تاریخی بود، گفت: امروز هم در برابر جنگ روایت ها، تحریم ها و تردیدها 

ایستاده ایم، چون هنوز همان مردمیم.
»فاطمه مهاجرانی« همزمان با سالروز آزادسازی خرمشهر با انتشار پیامی در 
شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: خرمشهر را در سوم خرداد پس گرفتیم، چون 

باور داشتیم ایران باید بماند.
آورده است: امروز هم در برابر جنگ  سخنگوی دولت در ادامه این پیام 

روایت ها، تحریم ها و تردیدها ایستاده ایم، چون هنوز همان مردمیم.
وی افزود: سوم خرداد فقط یک پیروزی نظامی نبود؛ یک عهد تاریخی بود.

تولیدات جدید هوانیروز به زودی رونمایی می شود 
امیر سرتیپ دوم قاسم خاموشی، فرمانده هوانیروز ارتش، در حاشیه همایش 
نقش و عملکرد هوانیروز در عملیات بیت المقدس و آزادی خرمشهر که در 
ستاد هوانیروز برگزار شد، گفت: امیدواریم در روزهای آینده رونمایی بسیار 
ارزشمندی از این دستاوردها داشته باشیم که در هفته های آینده مردم و 
رسانه ها شاهد آن خواهند بود. این موضوع یکی از مسائل اساسی ما در زمینه 
که در  قطعات مورد نیاز بالگردها است. با توجه به تحریم های ظالمانه ای 
سال های اخیر با آن مواجه بوده ایم، ضروری بود که قطعات مصرفی بالگردها 
ساخته شود. با توانمندی کارکنان و استفاده از جوانان دانش بنیان، این اتفاق 
ارزشمند در هوانیروز افتاده و ما بحث قطعه سازی را آغاز کردیم که به مراحل 

بسیار خوبی رسیده ایم.
کید کرد: در زمینه تجهیز بالگردها به سامانه های  فرمانده هوانیروز ارتش تأ
روز دنیا، می توان به سامانه های دید در شب اشاره کرد. در طول هشت سال 
دفاع مقدس و تا سال های گذشته، بالگردهای ما تنها در روشنایی روز قادر به 
انجام عملیات و پرواز بودند. اما امروز با توانمندی های هوانیروز و بومی سازی 
که در این مجموعه انجام شده، ما در ۲۴ ساعت شبانه روز و حتی در تاریکی 
مطلق شب نیز قادر به پرواز و انجام عملیات هستیم که این امر در رزمایش ها 

به وضوح مشهود است.
، با  سرتیپ خاموشی خاطرنشان کرد: در زمینه برد موشک های هوانیروز نیز
توجه به سامانه های موشکی که متعلق به سال های گذشته بود و نیاز به ارتقا 
داشت، کارهای بسیار خوبی انجام شده است. به طوری که برد موشک های 
ما بیش از هفت برابر افزایش یافت و دقت زنی آنها نیز بهبود یافته است. این 
پیشرفت ها به ویژه در زمینه تجهیزات نقطه زنی و دورزنی، که یکی از موارد مهم 

کید فرمانده نیروی زمینی است، به وقوع پیوسته است. مورد تا

کرات ایران و آمریکا   دور پنجم مذا

روزهایی سرنوشت ساز ؛  پیش روی دیپلماسی

 معاون وزیر اقتصاد:

۱۰ سال معطلی پالرمو و CFT هزینه زیادی به کشور تحمیل کرد

میز خبر

دور پنجم مذاکرات رم، 
با وجود پیشرفت های 

محدود، همچنان 
در سایه اختلافات 

عمیق بر سر غنی سازی 
و تهدیدات خارجی 

به ویژه از سوی 
اسرائیل قرار دارد. 

پیشنهادهای جدید 
عمان می تواند روزنه ای 

برای پیشرفت باشد، 
اما موفقیت مذاکرات به 

تصمیم گیری شجاعانه 
و انعطاف پذیری طرفین، 

به ویژه آمریکا، بستگی 
دارد.

مدیر مسئول  سر دبیر ورود به تصحیح  ?????????? نام صفحه آرا


